

Press Release

Date: 10th May 2021

- Moody's Affirms QIIB's long-term credit rating at "A2/Prime-1", with a stable outlook.
- HE Sheikh Dr. Khalid Bin Thani: QIIB's high credit ratings affirms the bank's prestigious position
- Al-Shaibei: Moody's rating reflects our success in facing the unexpected challenges

Moody's credit rating agency reconfirmed QIIB's long-term credit rating at (A2) with a stable outlook, which affirms the bank's strong financial position. This high rating reflects the strength and robustness of the Qatari economy at Aa3 with a stable outlook.

Moody's highlighted in its latest Credit Opinion Report on QIIB's rating that: "QIIB exhibits solid asset quality, driven by an adjusted non-performing financing (NPF) ratio of 1.5% as of December 2020, which has improved marginally over the last few years, the NPF ratio compares favourably with the 2.0% average for the Qatari banking system. At the same time, the bank's provisioning coverage to impaired assets increased to 136% as of December 2020"

The report added: "The bank's asset quality is supported by exposures to the Qatari government and quasi-government entities. These exposures, which reached 24% of total financing as of December 2020. The bank's asset quality is also supported by its continued strength in the retail segment in which it has a significant market share of around 9.2% (of total retail lending in Qatar) as of December 2020, that's also supports the bank's healthy margins and provides a strong base of low-cost deposits."

Moreover, Moody's report stated that: "QIIB's solid capitalisation and profitability, supported by the bank's raised additional capital through the hybrid Additional Tier 1 sukuk issuance of QAR1 billion (\$275 million) in 2016 and QAR1.1 billion (\$300 million) in November 2019. As a result, the reported total Capital Adequacy ratio was 16.6% as of December 2020, as per Basel III guidelines, these levels significantly exceed the regulatory minimum of 10.5% for Tier 1 capital and minimum total capital of 12.5% (including a capital conservation buffer). "We expect QIIB's capital position to remain solid at levels above both the local average and the global medians" they added. The bank's solid capitalisation is supported by its strong profitability and also supported by a consistently low cost-to-income ratio (at 23% in 2020)."

Moody's also confirmed that: "The bank's liquid assets-to-total assets ratio remained strong at 29% as of December 2020, which compares favourably with the Qatari system average of around 23%, QIIB's relatively solid liquidity and funding position are driven by its Islamic deposit franchise."

On this occasion, His Excellency Sheikh Dr. Khalid bin Thani bin Abdullah Al Thani, QIIB's Chairman and Managing Director said, "QIIB's high credit ratings confirms the bank's prestigious position within the Qatari banking system. It also indicates that the bank was able to cope with the high solvency of the Qatari economy, which enjoys the highest credit ratings and strongest positions, and earns regional and international respect and recognition".

His Excellency added: "QIIB's strength and ability to face the various challenges, including the unexpected ones, as set forth in Moody's report, reflect the bank's great effort, devotion and hard work, which we hope will continue and be strengthened in a way that further improves the bank's strong established position".

HE Sheikh Dr. Khalid bin Thani affirmed that: "QIIB's strategy focuses on moving forward in financing various local projects, promoting work with the local business sector and increasing the bank's share in the local market by encouraging innovation and providing appropriate business solutions to all customers, which enhances the bank's image as a leading banking institution".

Commenting on Moody's recent report, Mr. Abdulbasit Ahmed Al Shaibei, QIIB CEO said: "We are pleased with this rating and we aspire for more. In fact, the strength of our position and our high credit rating reflect the strength of the Qatari economy, which provides the best opportunities and support for all national institutions operating in the country".

He added: "Moody's confirmation of QIIB's rating shows that we succeeded in facing the unexpected challenges during the past year, which have cast a shadow over the entire global economy. This rating is a renewed proof that the Qatari economy is capable of facing the various risks and challenges thanks to its high solvency and to the proactive decisions and the wisdom of the supervisory and governmental authorities".

Al-Shaibei expressed "his confidence that QIIB will continue to grow and improve its various indicators, its performance and its operating environment, as well as execute its digital transformation plans and optimize its operation costs in a way that enhances competitiveness, encourages innovation and provides better services and products to customers as well as outstanding returns to shareholders".

QIIB was established in 1990 as the second Islamic bank in the State of Qatar and is currently the third largest Islamic bank listed in Qatar Stock Exchange, in terms of assets and market value. The Bank began operations in 1991, providing integrated banking services to its customers through a network of branches across Qatar. The bank also has several regional and international partnerships and was able to make a qualitative leap in the development of its technological structure and alternative channels, thus enhancing the banking services it's providing to the next level.



بيان صحفى:

الدوحة: 10 مايو 2021

موديز تثبّت تصنيف الدولي الإسلامي طويل الأجل عند درجة (A2/Prime-1) مع نظرة مستقبلية مستقرة

الشيخ الدكتور/ خالد بن ثاني: التصنيفات الائتمانية المرتفعة للدولي الإسلامي هي تأكيد على المكانة المرموقة التي يتمتع بها البنك

الشيبى: تصنيف موديز يؤكد نجاحنا في مواجهة التحديات غير المتوقعة

أعلنت وكالة موديز للتصنيف الائتماني تثبيت تصنيفها للدولي الإسلامي عند درجة (A2) مع نظرة مستقبلة مستقرة ، وهو الأمر الذي يؤكد قوة المركز المالي للبنك، ويستند إلى التصنيف المرتفع للاقتصاد القطري عند درجة Aa3 مع نظرة مستقبلية مستقرة.

وأشارت موديز في سياق أحدث تقرير صادر حول تصنيف الدولي الإسلامي إلى "أن الدولي الإسلامي يُظهر جودة أصول قوية ، مدفوعة بنسبة تمويل معدلة غير عاملة (NPF) بنسبة 1.5 ٪ اعتبارًا من ديسمبر 2020 ، والتي تحسنت بشكل طفيف خلال السنوات القليلة السابقة، وكما تقارن بشكل إيجابي مع متوسط 2.0٪ للنظام المصرفي القطري ،في الوقت نفسه ، ارتفعت تغطية مخصصات البنك للأصول المتعثرة إلى 136٪ اعتبارًا من ديسمبر 2020".

وأضاف التقرير: "كما يدعم جودة أصول البنك التمويل الممنوح للقطاع الحكومي والهيئات شبه الحكومية في دولة قطر والتي وصلت إلى 24٪ من إجمالي التمويل اعتبارًا من ديسمبر 2020، وتستمد جودة أصول البنك قوتها المستمرة في قطاع التجزئة الذي يمتلك فيه حصة سوقية كبيرة تبلغ حوالي 9.2٪ (من إجمالي قروض التجزئة في قطر) وهي التي تدعم أيضا هوامش البنك الجيدة وتوفر قاعدة قوية من الودائع منخفضة التكلفة".

كما اشار تقرير موديز إلى أن " الدولي الإسالامي يحتفظ بقاعدة رأسمالية وربحية قويتين ويدعم ذلك قيام البنك بجمع رأس مال إضافي من خلال إصدار صكوك إضافية من المستوى

الأول بقيمة مليار ريال قطري (275 مليون دولار أمريكي) في عام 2016 و 1.1 مليار ريال قطري (300 مليون دولار أمريكي) في نوفمبر 2019 و نتيجة لذلك ، فإن نسبة كفاية رأس قطري (300 مليون دولار أمريكي) في نوفمبر 2020 و وفقًا لإرشادات بازل "3" هذه المستويات تتجاوز بشكل ملحوظ الحد الأدنى التنظيمي لإجمالي رأس المال المطلوب 12.5٪ كما نتوقع أن يظل المركز الرأسمالي للدولي الإسلامي قويًا عند مستويات أعلى من المتوسطات المحلية و العالمية ويدعم رأس المال القوي للبنك ربحيته القوية وكذلك المعدل المنخفض للتكلفة إلى الدخل والذي وصلت نسبته إلى 23٪ في عام 2020 ".

كما أكدت موديز "أن الدولي الإسلامي حافظ على سيولة عالية، حيث ظلت نسبة الأصول السائلة للبنك إلى إجمالي الأصول قوية عند 29٪ اعتبارًا من ديسمبر 2020، وهو ما يقارن بشكل إيجابي مع متوسط البنوك القطرية البالغ 21٪ وذلك مدفوع بامتياز ودائع التجزئة ".

وصرح سعادة الشيخ الدكتور/خالد بن ثاني بن عبد الله آل ثاني رئيس مجلس الإدارة العضو المنتدب للدولي الإسلامي بمناسبة تثبيت تصنيف وكالة موديز قائلاً:" إن التصنيفات الائتمانية المرتفعة التي يحظى بها الدولي الإسلامي هي تأكيد على المكانة المرموقة التي يتمتع بها البنك ضمن النظام المصرفي القطري، وأيضا تشير إلى أن البنك استطاع الانسجام مع الملاءة العالية للاقتصاد القطري الذي يحظى بأعلى التصنيفات الائتمانية والمراكز القوية ،ويحظى باحترام وتقدير كبير إقليمياً وعالمياً".

وأضاف سعادته:" أن ماورد في تقرير موديز من نقاط قوة يتميز بها الدولي الإسلامي وقدرته على مواجهة التحديات المختلفة بما فيها غير المتوقعة إنما تعكس جهداً كبيراً واهتماماً وعملاً دؤوباً، نأمل أن يستمر ويتعزز بما يزيد مركز البنك قوة ورسوخاً".

وأكد سعادة الشيخ الدكتور خالد بن ثاني: إن استراتيجية الدولي الإسلامي تركز على المضي قدماً في الانخراط في تمويل مختلف المشاريع المحلية، وتعزيز العمل مع قطاع الأعمال المحلي، والعمل على زيادة حصة البنك في السوق المحلية عبر تشجيع الابتكار وتقديم حلول الأعمال المناسبة لكافة فئات العملاء بما يعزز صورة البنك كمؤسسة مصرفية رائدة".

من جانبه علق السيد عبد الباسط أحمد الشيبي الرئيس التنفيذي للبنك قائلاً: "يسعدنا هذا التصنيف ونطمح للمزيد، وفي الحقيقة إن قوة مركزنا وتصنيفاتنا الائتمانية المرتفعة هي انعكاس لقوة الاقتصاد القطري الذي يوفر أفضل الفرص والرعاية لجميع المؤسسات الوطنية العاملة في الدولة ".

وأضاف:" إن تثبيت موديز لتصنيف الدولي الإسلامي يؤكد بأننا ولله الحمد نجحنا في مواجهة التحديات غير المتوقعة خلال العام الماضي، والتي ألقت بظلالها على الاقتصاد العالمي برمته، وهذا التصنيف برهان متجدد على أن الاقتصاد القطري قادر على مواجهة مختلف المخاطر والتحديات بفضل الملاءة العالية التي يتمتع بها ،وبفضل القرارات الاستباقية والمعالجة الحكيمة للجهات الإشرافية والحكومية".

وأعرب الشيبي عن " ثقته بأن الدولي الإسلامي سيواصل النمو وتحسين مختلف المؤشرات ،مع قدرته على تحسين الأداء ،وبيئة التشغيل ،وإنجاز خطط التحول الرقمي، وتخفيض التكلفة بما يعزز القدرة التنافسية ويشجع الابتكار وتقديم الخدمات والمنتجات الأفضل للعملاء ،والعائد المتميز للمساهمين".

تأسس الدولي الإسلامي عام 1990 باعتباره ثاني بنك إسلامي في دولة قطر ،و هو حاليا ثالث أكبر بنك إسلامي مدرج في بورصة قطر من حيث الأصول والقيمة السوقية ،و بدأ البنك عمله فعلياً عام 1991، ويقدم خدمات مصرفية متكاملة لعملائة عبر شبكة فروع تمتد في مختلف مناطق دولة قطر ، واستطاع البنك أن يؤسس بنية تكنولوجية متقدمة وقنوات بديلة ارتقت بالخدمات المصرفية التي يقدمها إلى مرحلة جديدة ، كما أن للبنك شراكات واسعة إقليمياً ودولياً.
